
 

Esityslista 8/2024  1 

 

 

Kaupunginvaltuusto 29.10.2024 
 
Aika 29.10.2024 klo 18:00 -  
 
Paikka Kaupunginvaltuuston istuntosali 
 
Asiat  Sivu 
47 Kaavoituskatsaus 08/2024 4 

48 Vuokrausehtojen vahvistaminen/ Fu-Gen Energia Oy 6 

49 Koverharin tiili- ja massajätteen kaatopaikan ympäristöluvan 
edellyttämät vakuudet 

12 

50 Arviointikertomus 2023 / Vastineet 14 

51 Kiinteistövero 2025 25 

52 Tuloveroprosentti 2025 27 

53 Vastaus valtuutettujen Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin ym. 
aloitteeseen opiskelijoille tarjottavasta lounaslaatikosta 
ylioppilaskirjoituksiin 

29 

54 Vastaus valtuutettu Birgitta Granin ym. aloitteeseen mahdollisen 
toisen asteen koulutuksen maksuttomuuden rajoittamisesta 

31 

55 Vastaus RKP:n valtuustoryhmän aloitteeseen Unicefin 
lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöön otosta 

33 

 
 
  



 

Esityslista 8/2024  2 

 

 

Osallistujat 
 
 Nimi Tehtävä  
Läsnä Bilenberg Mathias jäsen  
 Böckerman Kurt jäsen  
 Dannberg Mats jäsen  
 Ekroos Ville jäsen  
 Förström Bernt jäsen  
 Gran Birgitta kvo:n II varapuheenjohtaja  
 Gustafsson Hannes jäsen  
 Hedback Jori jäsen  
 Horn Stephan kvo:n I varapuheenjohtaja  
 Kankaristo Kai jäsen  
 Karvinen Jari jäsen  
 Kavander Jouko jäsen  
 Köppä Teemu jäsen  
 Laine Sami jäsen  
 Liettyä Katja jäsen  
 Lesch-Saarinen Helena jäsen  
 Lindfors Edvard jäsen  
 Mattsson Christian jäsen  
 Mustonen Olli jäsen  
 Nousiainen Jorma jäsen  
 Nyström Rolf jäsen  
 Peltonen Björn jäsen  
 Pulkkinen Jaana jäsen  
 Pääkkö Aila puheenjohtaja  
 Rantala Fredrik jäsen  
 Ruuska Pertti jäsen  
 Rönnblad Tom jäsen  
 Salo Eira jäsen  
 Särs Tony jäsen  
 Söderholm Sture jäsen  
 Varpalahti Hanna jäsen  

 
Muu Petra Ståhl  kaupunginjohtaja  
 Kukka-Maaria Luukkonen  kaupungingeodeetti  
 Nina Granqvist  henkilöstöpäällikkö  
 Jukka Horttanainen  tekninen johtaja  
 Kim Adolfsson  vt. konsernitalouspäällikkö  
 Gustafsson Karl-Erik sivistystoimen johtaja  
 Lilja Kasperi nuorisoraadin edustaja  
 Korsu Alvar nuorisoraadin edustaja  
 Jansson Casper nuorisoraadin edustaja, mikki  
 Nyström Alex nuorisoraadin edustaja, mikki  
 Hanna Höglund  sihteeri  

 
 
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 
 
Päätös 



 

Esityslista 8/2024  3 

 

 

 
Pöytäkirjan tarkastajien valinta 
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47 
Kaavoituskatsaus 08/2024 
 
Ympäristölautakunta 26.09.2024 § 117  
  
 

MRL 7 §:n mukaan kunnan tulee laatia katsaus kunnassa ja maakunnan liitossa 
vireillä olevista ja lähiaikoina vireille tulevista kaava-asioista, jotka eivät ole 
merkitykseltään vähäisiä. Siinä selostetaan lyhyesti kaava-asiat ja niiden 
käsittelyvaiheet sekä sellaiset päätökset ja muut toimet, joilla on välitöntä 
vaikutusta kaavoituksen lähtökohtiin, tavoitteisiin, sisältöön ja toteuttamiseen. 
Kaavoituskatsauksen yhteyteen on kysynnän sitä edellyttäessä liitettävä arvio 
asumiseen varattujen tonttien riittävyydestä.  
 
Kaavoituskatsauksesta tulee tiedottaa sen tarkoituksen kannalta sopivalla tavalla. 
 
Uusi kaavoituskatsaus kuvaa tilannetta elokuun lopussa.  
 

*/* Liite 
 Kaavoituskatsaus 08 2024 

 
Ehdotus (Luukkonen) Ympäristölautakunta hyväksyy kaavoituskatsauksen 08 2024 ja lähettää sen 

kaupunginhallitukselle ja edelleen valtuustolle tiedoksi. 
 
Kaavoituskatsauksesta tiedotetaan kuuluttamalla ja se asetetaan nähtäville 
kaupungin kotisivuille sekä tekniseen ja ympäristövirastoon. 
 

Asian käsittely Rolf Nyström ehdotti, että jääkellarin tontin asemakaavamuutos poistetaan 
kaavoituskatsauksesta, koska sen on poistettu lautakunnan hyväksymästä 
kaavoitusohjelmasta. 

 Ehdotus ei saanut kannatusta, joten se raukesi. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Kaupungingeodeetti Kukka-Maaria Luukkonen, 040 1359 281 
 
Kaupunginhallitus 21.10.2024 § 233  
  
 
 Liite 

 Kaavoituskatsaus 08 2024 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus merkitsee kaavoituskatsauksen 08 2024 tiedoksi ja lähettää 
sen kaupunginvaltuustolle tiedoksi. 
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Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Kaupungingeodeetti Kukka-Maaria Luukkonen, 040 1359 281 
 
 
  
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
567/10.02.00/2023    
   
 
 Liite 

 Kaavoituskatsaus 08 2024 
 

Ehdotus Kaupunginvaltuusto merkitsee kaavoituskatsauksen 08 2024 tiedoksi. 
 

Päätös    
 
Lisätiedot Kaupungingeodeetti Kukka-Maaria Luukkonen, 040 1359 281 
Liitteet 

1 YMP 26.9.2024; Kaavoituskatsaus 2024 per 17.9.2024 
 
Oheismateriaali 

YMP 26.9.2024; Rolf Nyströmin ehdotus, §117 Kaavoituskatsaus 08/2024 
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48 
Vuokrausehtojen vahvistaminen/ Fu-Gen Energia Oy 
 
Kaupunginhallitus 18.03.2024 § 58  
  

Nordic Electro Power Oy (jäljempänä NEP) on hakenut 19.1.2024 noin 2 ha 
suuruisen teollisuustontin varausta akkuenergiavarastolle Koverharin alueelta 
korttelista 2601. Varausta on haettu enintään kolmeksi vuodeksi. Varattava alue 
on tarkoitus vuokrata Fugen Energia Oy:lle. 
 
Kaupunginhallitus on 19.6.2023 § 169 varannut korttelista 2601 noin 15 ha 
suuruisen alueen Arctic Sisu Corporation Oy:lle (jäljempänä ASC) 30.6.2024 
saakka. ASC:n ollaan oltu yhteydessä hakemuksen johdosta. ASC:llä ei ole mitään 
varausta tai heille varatun alueen pienentämistä vastaan. Itse asiassa ASC näkee, 
että akkuenergiavarasto voisi palvella myös muuta toimintaa. 
 
NEP kanssa on keskusteltu varatavan alueen sijoittumisesta ja muodosta. 
Ehdotettava alue on tarkentunut keskustelujen myötä noin 2,87 ha suuruiseksi. 
Varausaikana laaditaan tonttijako ja tontti lohkotaan ennen vuokrausta.  
 
NEP on tarkoitus varausaikana hakea muun muassa tarvittavat viranomaisluvat 
hankkeen toteuttamiseksi ennen vuokrasopimuksen allekirjoittamista. Tämän 
vuoksi on perusteltua antaa hakijalle valtakirjan, jolla hakija voi omalla 
kustannuksellaan hakea tarvittavat luvat varausaikana. 
 
Varausta esitetään hakemuksen mukaisesti 3 vuodeksi. Aikaisemmin usean 
vuoden varauksista on laskutettu taksan mukainen varausmaksu vuosittain. 
Tämän vuoksi ehdotetaan varausmaksun perimistä vuosittain siten, että 
ensimmäinen varausmaksu on voimassa 31.3.2025 saakka, toinen 31.3.2026 
saakka ja kolmas 31.3.2027 saakka.  
 
Oheismateriaalina  
- hakemus 
- sijaintikartta 
- tonttijakokartta 
- ehdotus varattavaksi alueeksi  
- Arctic Sisu Corparation Oy:n suostumus 
- .  

Ehdotus Kaupunginhallitus päättää 
 
1. varata oheisen kartan osoittama noin 2,87 ha suuruinen määräala 
tonttijakotontista 78-26-2601-2 hakemuksen perusteella. Määräala muodostuu 
kiinteistöstä 78-405-1-124. Varaus on voimassa 31.3.2027 saakka. Varausaikana 
on esitettävä hyväksyttävät rakentamissuunnitelmat kaupungille,  
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2. että, varauksesta peritään vuosittain taksan mukainen varausmaksu (1.060,00 
€ v. 2024) ja  
 
3. antaa hakijalle valtakirjan hakea varattavalle alueelle tarpeelliset 
viranomaisluvat akkuenergiavaraston rakentamista varten. 
 

Päätös Kaupunginhallitus päätti 
 
1. varata oheisen kartan osoittama noin 2,87 ha suuruinen määräala 
tonttijakotontista 78-26-2601-2 hakemuksen perusteella. Määräala muodostuu 
kiinteistöstä 78-405-1-124. Varaus on voimassa 31.3.2027 saakka. Varausaikana 
on esitettävä hyväksyttävät rakentamissuunnitelmat kaupungille, 
 
2. että, varauksesta peritään vuosittain taksan mukainen varausmaksu (1.060,00 
€ v. 2024) ja 
 
3. antaa hakijalle valtakirjan hakea varattavalle alueelle tarpeelliset 
viranomaisluvat akkuenergiavaraston rakentamista varten. 

 
Lisätiedot Kaupungingeodeetti Kukka- Maaria Luukkonen, 040 135 9281 
 Maankäyttösihteeri Aki Uusitalo, 040 135 9287 
 
Kaupunginhallitus 02.09.2024 § 200  
 

Asian jatkokäsittely. 
 
Vuokrausehtojen vahvistaminen / Fu-Gen Energia Oy 
 
Kaupunginhallitus varasi teollisuustontin Nordic Electro Power Oy:lle 18.3.2024 § 
58 akkuenergiavaraston rakentamista varten. Varauksen yhteydessä mainitaan, 
että alue on tarkoitus vuokrata Fu-Gen Energia Oy:lle. Varauksen yhteydessä 
tontille oli tarkoitus suunnitella 80 – 96 MWh energiavarastoa. Varausaikana 
suunnitelmat ovat tarkentuneet 20 – 70 MWh energiavarastoksi. 
 
Kaupungingeodeetti ja kansliapäällikkö ovat käyneet keskusteluja tontin 
vuokrausehdoista hakijan kanssa. Hakija toivoo tarkennuksia, täydennyksiä ja 
muutoksia kaupungin tavanomaisiin vuokrausehtoihin. Lisäksi vuokra-alueelle 
pääsemiseksi on vuokrasopimukseen lisätty kohta 4.4 kulkuyhteys, joka 
noudattaa Lindnäs/Långboda vuokrasopimusten kulkuyhteysehtoa. 
 
Kyseessä oleva tontti on rekisteröity kiinteistörekisteriin elokuussa. Tontin pinta-
ala on 28.700 m2 ja kokonaisrakennusoikeus 17.220 k-m2. 
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Kaupunginvaltuusto on hyväksynyt tavanomaiset vuokrausehdot ja -periaatteet 
9.12.2014 sekä oikeutti kansliapäällikön tekemään vähäisiä teknisluonteisia 
korjauksia/tarkistuksia, jotka johtuvat esimerkiksi lainsäädännön muutoksista. 
Oheismateriaalina vuokrasopimusluonnos, joka on syntynyt neuvottelujen 
tuloksena. 
 
Vuokrasopimusluonnoksen kohdan 4.3 ensimmäisen kappaleen tarkistus on 
lainsäädännöstä johtuva ja tämän vuoksi kansliapäällikkö on oikeutettu tekemään 
kyseessä olevan tarkistuksen. 
 
Tarkennuksina ja/tai täydennyksinä voidaan pitää vuokrasopimusluonnoksen 
kohtia: 3.1 toinen ja kolmas kappale, 4.1 toinen ja kolmas kappale, 4.5 
ensimmäinen kappale, 4.7 ensimmäinen kappale, 5.1 toinen kappale, 6.1 
ensimmäinen kappale, 6.3 toinen kappale, 6.6 ensimmäinen ja neljäs kappale, 
6.11 sekä 6.12. 
 
Hakijan pyynnöstä vuokrasopimusluonnosta on täydennetty kohtien 6.3, 6.11 ja 
6.12 täydennyksillä. Kohdan 6.6 ensimmäisellä kappaleella on sovittu 
vuokrasopimuksen irtisanomisesta. Samantapainen irtisanomisoikeus on ollut 
kirjattuna mm. Suomen Vapaasataman Itäisen teollisuusalueen 
vuokrasopimuksissa. Muutoin tarkennukset ja/tai täydennykset ovat luonteeltaan 
tarkennuksia, joilla on selkeytetty sopimusta. 
 
Muutoksina voidaan pitää vuokrasopimusluonnoksen kohdan 3.3 toisen 
kappaleen kertakorvauksen suuruutta sekä kohdan 4.2 ensimmäisen kappaleen 
rakennustöiden aikataulua koskeva kirjaus. 
 
Kaupunginvaltuuston hyväksymien vuokrausehtojen mukaisesti vuokramies 
sitoutuu suorittamaan kaupungille kertakorvauksen, joka on 30-kertainen 
vuosivuokra, mikäli vuokramies luovuttaa vuokraoikeuden ennen 
rakentamisvelvoitteen täyttymistä. Kyseessä olevan tontin osalta tämä 
tarkoittaisi 462.787,50 € suuruista korvausta (perusvuokrasta laskettuna). 
Kyseessä olevaan sopimukseen tätä kertakorvausta ehdotetaan muutettavan 15-
kertaiseksi, jolloin korvauksen suuruudeksi tulisi 231.393,75 € (perusvuokrasta 
laskettuna). 
 
Kaupunginvaltuuston hyväksymien vuokrausehtojen mukaisesti teollisuustontin 
vuokrasopimuksessa on sovittu, mihin päivään mennessä rakennustyöt on 
saatettava loppuun. Vuokrasopimusluonnoksessa ehdotetaan aikamäärää 
ainoastaan rakennustöiden aloittamiselle sekä siihen liittyvää tarkennusta. 
Kyseisen hankkeen vuoksi on selkeämpää, että rakentamisvelvoite on muutettu 
valmiiksi saattamisesta töiden aloittamiseen. 
 
Oheismateriaalina 
-vuokrasopimusluonnos Fu-Gen Hangon kaupunki 22.8.2024 
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-kaupunginvaltuuston hyväksymä teollisuustontin vuokrasopimuspohja 
- sijaintikartta 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus  
 
1. merkitsee kohdan 4.3 tarkistuksen tiedoksi  
2. hyväksyy kohtien 3.1, 4.1, 4.4, 4.5, 4.7, 5.1, 6.1, 6.3, 6.6, 6.11 ja 6.12 
lisäykset/tarkennukset  
3. ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että Fu-Gen Energia Oy:n vuokrasopimuksen 
kertakorvaus on vuosivuokra 15-kertaisena ja 4. ehdottaa kaupunginvaltuustolle, 
että Fu-Gen Energia Oy:n vuokrasopimukseen kirjataan rakennustöiden 
aloittamisajankohta eikä rakennustöiden loppuunsaattamisen ajankohta. 
tiedoksi. 

 
Asian käsittely Keskustelun aikana kaupunginjohtaja muutti ehdotustaan siten, että asia 

palautetaan valmisteluun. 
 
Päätös Kaupunginhallitus päätti palauttaa asian valmisteluun. 
 
Lisätiedot Kaupungingeodeetti Kukka-Maaria Luukkonen, 040 135 9281 

Maankäyttösihteeri Aki Uusitalo, 040 135 9287 
 

Kaupunginhallitus 21.10.2024 § 234  
  
 

Asian jatkokäsittely 
 
Vuokrasopimukseen on tehty seuraavat muutokset/tarkennukset 
kaupunginhallituksessa 2.9.2024 käydyn keskustelun pohjalta. Fu-Gen Energia Oy 
on hyväksynyt esitettävät muutokset. 
 
Muutokset/tarkennukset koskevat aiemmin käsittelyssä olleen 
vuokrasopimusluonnoksen kohdan 3.3 toisen kappaleen kertakovauksen 
suuruutta sekä kohdan 4.2 ensimmäisen kappaleen rakennustöiden aikataulua 
sekä kohtaa 6.12. 
 
Kaupunginvaltuuston hyväksymien vuokrausehtojen mukaisesti vuokramies 
sitoutuu suorittamaan kaupungille kertakorvauksen, joka on 30-kertainen 
vuosivuokra, mikäli vuokramies luovuttaa vuokraoikeuden ennen 
rakentamisvelvoitteen täyttymistä. Kyseessä olevaan sopimukseen tätä 
kertakorvausta ehdotetaan muutettavan 20-kertaiseksi, jolloin korvauksen 
suuruus olisi sama kuin tontin käypä arvo.  
 
Vuokrasopimusluonnokseen on nyt kirjattu ajankohta, johon mennessä 
rakennustyöt on saatettava loppuun (1.1.2028) 
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Kohta 6.12 on muutettu siten, että vuokranantajalla ei ole tässä 
toimimisvelvollisuutta. 
 
Fu-Gen Energia Oy on esittänyt, että vuokrasopimus tehtäisiin porjektiyhtiö Fu-
Gen Energia V Oy:n nimiin.  
 
Oheismateriaalina 
-vuokrasopimusluonnos Fu-Gen Hangon kaupunki 16.10.2024 
-kaupunginvaltuuston hyväksymä teollisuustontin vuokrasopimuspohja 
 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus  
 
1.  
merkitsee kohdan 4.3 tarkistuksen tiedoksi, 
 
2.  
merkitsee tiedoksi vuokrasopimukseen kirjatun rakennustöiden 
loppuunsaattamisen ajankohdan, 
 
3.  
hyväksyy kohtien 3.1, 4.1, 4.4, 4.5, 4.7, 5.1, 6.1, 6.3, 6.6, 6.11 ja 6.12 
lisäykset/tarkennukset,  
 
4.  
hyväksyy, että vuokrasopimus kirjoitetaan projektiyhtiö Fu-Gen Energia V Oy:n 
nimiin, 
 
5.  
ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että vuokrasopimuksen kertakorvaus on 
vuosivuokra 20-kertaisena. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Kaupungingeodetti Kukka-Maaria Luukkonen, 040 135 9287 
 Kansliapäällikkö Hanna Höglund, 019 2203 212 
 Maankäyttösihteeri Aki Uusitalo, 040 135 9287 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
4/10.00.00/2024    
 
 

Oheismateriaalina 
-vuokrasopimusluonnos Fu-Gen Hangon kaupunki 16.10.2024 
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-kaupunginvaltuuston hyväksymä teollisuustontin vuokrasopimuspohja 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että vuokrasopimuksen 
kertakorvaus on vuosivuokra 20-kertaisena. 
 

Päätös    
 
Lisätiedot Kaupungingeodetti Kukka-Maaria Luukkonen, 040 135 9287 
 Kansliapäällikkö Hanna Höglund, 019 2203 212 
 Maankäyttösihteeri Aki Uusitalo, 040 135 9287 
 
Liitteet 

2 Oheismateriaali Tonttijakokartta / Ne Power 
3 Oheismateriaali Ehdotus varattava alue / Ne Power 
4 Oheismateriaali Sijaintikartta / Ne Power 
5 Oheismateriaali Arctic Sisu Corporation Oy suostumus 
6 Oheismateriaali Hakemus / Nordic Electro Power 
7 Oheismateriaali Maanvuokrasopimusluonnos  Fu-Gen Hangon kaupunki 

28.8.2024 
 
Oheismateriaali 

Oheismateriaali Kaupunginvaltuuston hyväksymä teollisuustontin 
vuokrasopimuspohja / Nepower 
Oheismateriaali Sijaintikartta/ Fu-Gen Energia Oy 
Maanvuokrasopimus  Fu-Gen Hangon kaupunki  KML 16.10.2024 
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49 
Koverharin tiili- ja massajätteen kaatopaikan ympäristöluvan edellyttämät vakuudet 
 
Kaupunginhallitus 21.10.2024 § 242  
  
 

Hangon kaupungista tuli Koverharin maakaupan myötä vastuullinen omistaja 
alueella olevalle luvanvaraiselle tiili- ja massajätteen kaatopaikalle vuonna 2014. 
Ympäristölupapäätöksen (Nro 30/2006/1, Dnro LSY-2002_365) lupamääräysten 
kohdassa 59 on määrätty, että ympäristöluvan omistajan on asetettavaksi 
Uudenmaan ELY-keskuksen hyväksi 252 000 euron vakuus kaatopaikan 
asianmukaisen sulkemisen varmistamiseksi. Etelä-Suomen aluehallintovirasto on 
päivittänyt vakuutta koskevaa määräystä 11.2.2021 Hangon kaupungille 
antamassa ympäristölupapäätöksessä (Nro 49/2021, Dnro ESAVI/18746/2020). 
252 000 euron vakuus vapautuu, kun 11.2.2021 mukaisen päätöksen vakuudet on 
asetettu. 
 
Etelä-Suomen aluehallintoviraston 11.2.2021 Hangon kaupungille antama 
ympäristölupapäätöksen (Nro 49/2021, Dnro ESAVI/18746/2020) lupamääräysten 
kohdassa 59 on määrätty, että ympäristöluvan omistajan on Koverharin 
kaatopaikan asianmukaisen sulkemisen varmistamiseksi asetettava Uudenmaan 
ELY-keskuksen eduksi 142 000 euroa (sis. alv) vakuus. Kun valvonnallisesti 
todetaan, että loppusijoitusalueelle on rakennettu ympäristöluvan mukaiset 
kaatopaikan pintarakenteet voi lupaviranomainen palauttaa sulkemisen 
varmistamiseksi asetetun vakuuden. 
 
Lisäksi ympäristöluvan omistajan on asetettava Uudenmaan elinkeino-, liikenne- 
ja ympäristökeskuksen eduksi 105 000 euron (sis. alv) vakuus kaatopaikan 
asianmukaisen jälkihoidon ja -tarkkailun varmistamiseksi. Vakuuden tulee olla 
voimassa vähintään 30 vuotta kaatopaikan pintarakenteiden valmistumisesta. 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että edellä mainitut 
vaaditut vakuudet toteutetaan pankkitakauksina. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Tekninen johtaja Jukka Horttanainen, 040 135 9280 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
473/02.02.00/2023    
 
Ehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että edellä mainitut vaaditut 

vakuudet toteutetaan pankkitakauksina. 
 

Päätös    
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Lisätiedot Tekninen johtaja Jukka Horttanainen, 040 135 9280 
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50 
Arviointikertomus 2023 / Vastineet 
 
Tarkastuslautakunta 04.04.2024 § 74  
  
 

Kuntalain 121 §:n mukaisesti tarkastuslautakunta arvioi miten valtuuston 
asettamat toiminnalliset ja taloudelliset tavoitteet ovat toteutuneet. Tähän 
tarkoitukseen tarkastuslautakunta laatii lakisääteisen arviointikertomuksen. 

   
 

Päätös Arviointikertomusluonnoksen sisällöstä keskusteltiin. Asiaan palataan 
seuraavassa kokouksessa 6.5.2024. 

 
Lisätiedot Tilintarkastaja Krister Rehn, 050 081 6446 
 
Tarkastuslautakunta 06.05.2024 § 81  
  
Ehdotus Tarkastuslautakunta allekirjoittaa arviointikertomuksen ja luovuttaa sen 

kaupunginvaltuustolle käsiteltäväksi. 
 
Tarkastuslautakunta ehdottaa, että valtuusto merkitsee arviointikertomuksen 
tiedoksi sekä pyytää kaupunginhallitukselta kuntalain mukaisen lausunnon 
toimenpiteistä joihin arviointikertomus antaa aihetta, valtuuston käyttöön 
lokakuun loppuun mennessä, ennen tulevan vuoden talousarvion käsittelyä. 
 

Päätös Hyväksyttiiin. 
 
Lisätiedot Tilintarkastaja Krister Rehn, 050 081 6446 
 
Kaupunginvaltuusto 11.06.2024 § 24  
  

Liite 
- arviointikertomus 2023 

 
Ehdotus Tarkastuslautakunta ehdottaa, että valtuusto merkitsee arviointikertomuksen 

tiedoksi sekä pyytää kaupunginhallitukselta kuntalain mukaisen lausunnon 
toimenpiteistä joihin arviointikertomus antaa aihetta, valtuuston käyttöön 
lokakuun loppuun mennessä, ennen tulevan vuoden talousarvion käsittelyä. 

 
Päätös Kaupunginvaltuusto päätti merkitä arviointikertomuksen tiedoksi sekä pyytää 

kaupunginhallitukselta kuntalain mukaisen lausunnon toimenpiteistä joihin 



 

 

Esityslista 8/2024  15 

 
Tarkastuslautakunta § 74 04.04.2024 
Tarkastuslautakunta § 81 06.05.2024 
Kaupunginvaltuusto § 24 11.06.2024 
Kaupunginhallitus § 229 30.09.2024 
Kaupunginvaltuusto  29.10.2024 
 

 

arviointikertomus antaa aihetta, valtuuston käyttöön lokakuun loppuun 
mennessä, ennen tulevan vuoden talousarvion käsittelyä. 

 
     Liite §:ään 24 
Lisätiedot Tilintarkastaja Krister Rehn, 050 081 6446   
 
Kaupunginhallitus 30.09.2024 § 229  
  
 

Asian jatkokäsittely 
 

 Tarkastuslautakunta on ehdottanut, että valtuusto pyytää kuntalain mukaisen 
lausunnon toimenpiteistä joihin arviointikertomus antaa aihetta, valtuuston 
käyttöön lokakuun loppuun mennessä, ennen tulevan vuoden talousarvion 
käsittelyä. 

 
Seuraavat vastineet on jätetty: 

 
Kulttuurilautakunta 27.08.2024 § 40    

 
”Tarkastuslautakunta on arviointikertomuksessa todennut, että kulttuuritoimi on 
pääpiirteisesti hoidettu asetettujen toiminnallisten tavoitteiden mukaisesti, 
vaikka kulttuuritoimi on toisena peräkkäisenä vuotena ylittänyt sitovan 
määrärahan.  Käyttöaste oli vuonna 2023 105 %. 

 
Ylitys johtuu muun muassa henkilöstökustannuksista. Palkat on korotettu 
työehtosopimuksen mukaisesti ja joitakin palkkoja on tarkistettu ja korjattu. 
Kulttuuritoiminta ja kansalaistoiminta ylitti tulostavoitteet. Vuoden aikana museo 
ja kulttuuritoiminta on tehnyt hankintoja, jotka ovat vaikuttaneet talousarvioon.  
 
Kulttuurilautakunta merkitsi tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen tiedoksi 
ja päätti hyväksyä edellä mainitun tekstin kulttuurilautakunnan vastineeksi ja 
lähettää kaupunginhallitukselle tiedoksi”.    

 
Sivistyslautakunta 4.9.2024 § 81 
 

”Kunnallislain § 121 mukaan, tarkastuslautakunnan tulee arvioida, miten 
kaupunginvaltuuston asettamat tavoitteet toiminnalle ja taloudelle ovat toteutuneet. 
Kaupunginvaltuusto päätti kokouksessaan 11.6.2024 merkitä tiedoksi 
arviointikertomuksen ja pyytää hallintokuntia jättämään kertomuksensa viimeistään 
31.10.2024. Arviointikertomuksessa todetaan, että vuoden 2023 talousarviokauden 
tulos näyttää 4,9 milj. euron ylijäämää. 

 
Sivistystoimen osalta todetaan seuraavaa: 
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Tarkastuslautakunnan käsityksen mukaan, toiminnan välttämättömien osien 
tavoitteet on tavoitettu. Opettajien aine- ja koulutuskelpoisuuksista sekä 
opetustuntien määrästä per vuosiluokka ja oppiaine, on laadittu vuosi sitten selvitys, 
voidaksemme vastata vähenevän oppilasmäärän ja opettajavakanssien haasteisiin. 
Tarkastuslautakunnan mukaan, asia on edelleen ajankohtainen siten, että toiminta ja 
toimintaympäristöt voidaan mukauttaa mahdollisimman optimaalisesti muuttuvaan 
toimintaympäristöön. 

 
Sivistystoimen tulos on 361 t € (+2,6%) arvioitua huonompi. Peruskoulut ylittivät 
määrärahansa 335 t €:lla ja liikuntatoimi 33 t €:lla, mutta muilta osin on pysytty 
annetuissa nettokuluissa ilman suurempia ylityksiä. 

 
Analyysi ja haasteet: 

 
Kulut ylittivät talousarvion 525 t €:lla ja tulot olivat 163 t € arvioitua suuremmat. 
Tulot muodostuvat pääasiassa sivistystoimen osastoille saaduista valtion 
projektiavustuksista. Henkilötyövuodet ovat pienentyneet 1,9:llä verrattuna vuoden 
2022 tilinpäätökseen. 

 
Perusopetus ei ole pysynyt sille annetussa talousarvioraamissa muun muassa johtuen 
henkilöstökuluista, kuljetuskustannuksista sekä muihin kuntiin sijoitettujen 
oppilaiden opetuksen järjestämisen kustannuksista. Liikuntatoimi ei ole pysynyt sille 
annetussa talousarvioraamissa muun muassa johtuen henkilöstökuluista. 

 
Lapsi- ja oppilasmäärän lasku kaupungissa asettaa haasteita tulevien vuosien 
toiminnan suunnittelulle, ajatellen tilojen tarvetta, sekä opetuksessa että 
varhaiskasvatuksessa. 

 
Koulukiinteistöjen ja päiväkotien korjaustyöt ovat edenneet, mutta suunniteltua 
hitaammin. 

 
Tekonurmikentän rakentamisen investointimäärärahoissa ei tehty talousarvion 
ylitystä, koska varattu summa (370 t €), sekä ulkopuolinen rahoitus (330 t €) riittivät 
kattamaan projektin kokonaiskulut 610 t €. 

 
Sivistyslautakunnan tilinpäätös (yhteenveto) liitteenä. 

 
Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää hyväksyä yllä olevan tekstin sivistyslautakunnan 

vastineena arviointikertomukselle ja lähettää sen kaupunginhallitukselle tiedoksi. 
 
Päätös  Ehdotus hyväksyttiin.” 
 
Tekninen lautakunta 18.09.2024 § 94    
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36/02.02.00/2023    
 

”Hangon kaupungin valtuusto, on tarkastuslautakunnan ehdotuksen mukaisesti, 
päättänyt pyytää kuntalain mukaisen lausunnon arviointikertomuksesta aiheutuvista 
toimenpiteistä. 

 
Lausunto toimenpiteistä on toimitettava valtuustolle lokakuun lopuun mennessä 
ennen tulevan vuoden talousarvion käsittelyä. 

 
  Arviointikertomus aiheuttaa seuraavan kommentin: 
 

Kiinteistöstrategiatyö aloitetaan vuoden 2024 lopussa valmistelevilla töillä. Ehdotus 
on, että strategiatyötä varten muodostetaan sisäinen työryhmä, jossa olisi edustajat 
niistä hallintokunnista, johon kyseinen strategia vaikuttaisi. Ulkopuolista 
kiinteistöstrategia-asiantuntijaa olisi syytä käyttää strategian laadinnassa. 

 
Ehdotus (Horttanainen) Tekninen lautakunta päättää antaa yllä mainitun kommentin lausuntona 

kaupunginvaltuuston lausuntopyyntöön koskien toimenpiteitä, joihin 
arviointikertomus tilinpäätöksestä 2023 antaa aihetta. 

 
Päätös  Ehdotus hyväksyttiin.” 
 
ETYT 19.09.2024 § 30    
205/11.06.00/2023    
 

”Hangon kaupunginhallitus on käsitellyt vuoden 2023 arviointikertomusta 11.6.2024 
24 §.  

 
Arviointikertomuksessa todetaan Eteläkärjen ympäristöterveyden osalta: Eteläkärjen 
ympäristötoimen käyttöaste oli 132 %, eli se ylitti talousarvionsa 46 t€:lla.  

 
On todettava, että yllä mainittu muotoilu antaa hyvinkin väärän kuvan 
kokonaisuudesta, varsinkin kun tilinpäätöksessä on kerrottu yhteistyökunnille vuoden 
2022 toiminnasta maksettujen tasausten olleen epätavallisen suuria. Tämä 
puolestaan johtui lainmuutoksista, jotka vuonna 2022 johtivat tuloihin, joista ei 
talousarviota laadittaessa ollut tietoja ja joiden suuruutta on ollut vaikea arvioida. On 
siis kokonaisuuden kannalta tärkeää huomioida, että Eteläkärjen ympäristöterveys 
vuonna 2022 alitti talousarvionsa, lähinnä perusmaksuista saatujen tulojen vuoksi, 
reilulla 53 000 €. Perusmaksuista saatujen tulojen vaikutus on kompensoitu 
yhteistyökunnille vuonna 2023, mikä johti 46 t € ylitykseen. Ylitys on siis käytännössä 
tasoittanut edellisen vuoden alituksen, mikä on kokonaisuuden kannalta olennaista.  

 
Ehdotus (Kuula) Eteläkärjen ympäristöterveyslautakunta hyväksyy yllä olevan lausunnon ja antaa sen 

tiedoksi Hangon kaupungin tarkastuslautakunnalle ja kaupunginhallitukselle.” 
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Päätös  Ehdotus hyväksyttiin 
 
HVL 29.08.2024 § 39    
36/02.02.00/2023    
 
 ”Kaupunginhallitus pyytää kuntalain mukaisen selvityksen arviointikertomuksesta 

aiheutuvista toimenpiteistä valtuuston käyttöön lokakuun loppuun mennessä 
ennen tulevan vuoden talousarvion käsittelyä. 

 
 Tarkastuslautakunnan mielestä talousarvion laadintavaiheessa tulee jatkossakin 

suoritteiden ja mittareiden luomiseen kiinnittää huomiota niin, että ne kuvaavat 
ydintoimintoja ja antavat mahdollisimman hyvän kuvan palveluiden määrällisten 
ja laadullisten tavoitteiden toteutumisesta. 

 
 Hangon Veden talousarvion mittarit tarkasteltiin vuonna 2023 eikä uusia 

mittareita otettu käyttöön. Hangon Vesi raportoi viranomaistietokantoihin 
lakisääteiset tunnusluvut, jotka ovat tyypillisiä vesihuollolle. Samalla tehdään 
vertailuja muihin vesihuoltolaitoksiin. 

 
 Tarkastuslautakunnan mielestä tulee talousarvion laadintavaiheessa erityisesti 

huolehtia siitä, että asetettavat tavoitteet tukisivat kaupungin strategiaa. 
Strategisten tavoitteiden toteutumisesta tulisi tarkastuslautakunnan näkemyksen 
mukaan edelleen, vielä järjestelmällisemmin kuten tähän mennessä, tehdä selkoa 
kaupungin tilinpäätöksessä. 

 
 Hangon Vedelle on laadittu oma strategia vuosille 2023-2032. Strategian seuranta 

suoritetaan vähintään kerran vuodessa johtokunnan kokouksessa. Strategian 
toteutumisesta raportoidaan myös Hangon Veden toimintakertomuksessa. 

 
 Tarkastuslautakunta kiinnittää erityistä huomiota henkilöstöstrategian 

tarpeellisuuteen, niin ikään siihen, että koko kaupungin henkilöstö noudattaa 
etätyön osalta yhteisiä periaatteita. 

 
 Henkilöstöstrategian laatiminen on tärkeää ja samalla olisi syytä tarkastella myös 

mm. poikkeusolojen tai laajojen häiriötilanteiden henkilöstön käyttö ja 
varajärjestelyt laajasti eri osastojen ja toimialojen resursseja yhdistellen. 

 
 Tarkastuslautakunta esittää huolensa erityisesti siitä, että kaupungin lainakanta 

on budjetoitu kasvavan meneillään olevan taloussuunnitelmakauden aikana. 
Tämä vaikka kaupungin toiminnan laajuus on käytännössä puolittunut 
hyvinvointialueiden muodostumisen myötä ja kaupungin asukasmäärä osoittaa 
selkeää laskua. Näihin seikkoihin tulee tarkastuslautakunnan näkemyksen 
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mukaan kiinnittää erityistä huomiota, jotta tilanteen vaatimiin sopeutustoimiin 
aloitettaisiin mahdollisimman pian. 

 
 Hangon Veden saneerausvelka ei ole lyhentynyt ollenkaan viimeisten vuosien 

aikana. Saneerausvelka ei näy talousarviossa eikä tilinpäätöksessä. Vaikka 
asukasluku vähenee, ei verkostometrejä voida poistaa käytöstä. Pikemminkin 
tilanne on tullut hankalammaksi, koska vedenkulutus vaihtelee merkittävästi 
esim. kesälomakaudella verrattuna rauhalliseen talvikauteen. Riskit merkittävistä 
vahingoista kasvavat, mitä suuremmaksi saneerausvelka kasvaa, joten 
saneerausinvestointeihin on satsattava tulevaisuudessa. Jos lainakannan ei haluta 
kasvavan, tulee korottaa vesihuollon maksuja (sekä muiden toimialojen maksuja, 
esim. hulevesimaksu) ja yrittää vähentää muita kustannuksia samanaikaisesti 
kaikilla toimialoilla sekä yrittää löytää muita rahoitusvaihtoehtoja. 

 
Ehdotus (Varjus) Johtokunta päättää jättää esityslistan mukaisen selvityksen 

arviointikertomuksesta aiheutuvista toimenpiteistä Hangon Veden toiminnan 
osalta. 

 
Päätös Ehdotus hyväksyttiin.” 
 
Ympäristölautakunta 26.09.2024       
36/02.02.00/2023    
 
 ”Ympäristötoimen osalta tarkastuslautakunta toteaa arviointikertomuksessaan, 

että toiminnalliset tavoitteet on lautakunnan näkemyksen mukaan pääosin 
saavutettu ja niiden toteutumista on eritelty tasekirjassa. Talous toteutui 
budjetoitua kokonaisvaltaisetsi katsottuna olennaisesti myönteisemmin. 

  
 Tarkastuslautakunta kiinnittää kuitenkin erikseen huomiota siihen, että 

kaavoituksen etenemättömyys ja erityisesti rakennuskielto alueilla, joiden 
kaavoitus on ollut kesken jo vuosia, on olennainen epäkohta kaupungin 
vetovoimaisuuden näkökulmasta. Tähän olisi tarpeen saada pikaista muutosta. 

 
Ehdotus (Luukkonen) Ympäristölautakunta merkitsee Arviointikertomuksen 2023 tiedoksi ja antaa sen 

johdosta seuraavan vastineen: 
 
 Tarkastuslautakunta kiinnitti samaan asiaan huomiota vuosi sitten. 

Rakennuskieltojen osalta kyse on kahdesta kaavahankkeesta: Rajakaari ja 
Furumo.  

 
 Rakennuskiellot eivät estä rakentamista, luvanvaraiset toimet tosin edellyttävät 

poikkeamista MRL:n nojalla ja puun kaadot edellyttävät näillä alueilla 
maisematyölupaa, mikä ei kaava-alueen ulkopuolella muutoin ole tilanne. On 
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pidetty tärkeänä, että puiden kaataminen uusilla kaava-alueilla osana 
kaupunkikuvaa on valvottua, eikä puustoa esimerkiksi voisi kokonaan poistaa.  

 
 Rajakaaren asemakaavoitus on aktivoitunut ja ympäristölautakunta käsitellyt 

vastineet luonnoksesta saatuihin palautteisiin elokuussa. Furumon kaavoituksen 
osalta tulee harkittavaksi, onko sitä lainkaan tarpeen jatkaa.  

 
 Kolme kaupungin omaa asemakaavan muutosta (Tulliniemen ranta, korttelit 812-

813 ja Oltermanninkatu) ja yksi ranta-asemakaava (Erikssonsudden) on tullut 
voimaan lokakuun 2023 jälkeen.  Vuodesta 2012 alkaen kaikkiaan 40 
kaavahanketta on päässyt maaliin.  

 
 Muilta osin ympäristölautakunta merkitsee arviointikertomuksen tiedoksi. 
 
Päätös Ehdotus hyväksyttiin.”  
 
Keskushallinto Yleishallinnon osalta tarkastuslautakunta on arviointikertomuksessaan todennut, 

ett toiminnalliset tavoitteet on saavutettu olennaisilta osin, samoin kuin talouden 
toteuma on olennaisilta osin ollut talousarvion mukainen. Eteläkärjen 
ympäristöterveys on osaltaan tehnyt selkoa talouden toteumasta ja talousarvion 
ylityksestä omassa vastineessaan. 

 
Henkilöstöhallinto Henkilöstöstrategian päivitys on aloitettu. 
 
 Koko kaupungin henkilöstön tulee noudattaa kaupunginhallituksen 

henkilöstöjaoston vahvistamat etätyösäännöt. 
  
 Liitteet 

- etätyösäännöt 
- sopimus etätyöstä 

 
Kaupunginhallituksen vastine arviointikertomukseen 
 
 Toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden toteutuminen 
 

Hangon kaupungin ja konsernin tunnusluvut ovat edellisvuotta paremmat. 
Vuoden 2023 toimintakatteen toteuma on hyvin lähellä talousarviota. 
Tuloslaskelmassa poikkeamat eivät ole oleellisia. Ainoastaan kaupungin oman 
lainakannan nousu pääsi yllättämään negatiivisesti. 

 
Kaupungin ostovelkojen suuruus vaikutti oleellisesti lainakannan lisäykseen. 
Ostovelat 31.12.2022 oli yli 5,2 miljoonaa euroa, joka sisälsi perusturvan 
lyhytaikaisia ostovelkoja noin 1.1 miljoonaa euroa. Ostovelat arvioitiin 
pienenevän vuodesta 2022 vuoteen 2023 1,5 miljoonalla eurolla, mutta 
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lopputulema oli, että ne pienentyivät 2,5 miljoonaa euroa. Suurin tekijä oli 
investoinnit, joiden loppulaskut erääntyivät maksuun jo vuoden 2023 puolella 
eikä arvion mukaan vasta seuraavana vuonna. Tulosvaikutusta tällä ei ole eikä 
tämä vaikuta kokonaisinvestointiin, mutta vuoden vaihteen kassatilanteeseen se 
teki loven.  

 
Pankkitilin saldon muutos oli ainoastaan +0,1 miljoonaa, joten tällä ei ollut 
juurikaan vaikutusta kassavirtaan. 

 
 Lainat ja tulevaisuus 
 

Tarkastuslautakunnan huoli lainakannan kasvusta on aiheellinen. Valtio on 
kiristänyt valtionosuuksia ja kunnan osuuksia verotuloista vuoden 2023 ja 2024 
aikana. Hangon kaupungin sotevähennys valtionosuuksista on noin 3,5 miljoonaa 
euroa ja tämä painaa koko valtionosuussumman voimakkaasti negatiiviseksi -1,6 
miljoonaan euroon vuonna 2024. Ilman lakimuutosta ja valtionosuuksien 
uudelleenjakoa tulee vuodet 2025-2027 olemaan äärimmäisen haastavat ja 
voivat pahimmassa tapauksessa johtaa veronkorotuksiin ja rajuihin taloudellisiin 
leikkauksiin. Petteri Orpon hallitusohjelman kirjauksen mukaan kuntien 
rahoituksen ja valtionosuusjärjestelmän kokonaisuus uudistetaan vastaamaan 
kuntien uutta roolia ja soteuudistuksen voimaantulon sekä TE-uudistuksen 
jälkeistä tilannetta. Uusi rahoitusjärjestelmä tulee voimaan 1.1.2026. 

 
Tämän hetken geopoliittinen tilanne jarruttaa koko Euroopan talouskasvua ja sitä 
kautta haastaa vientiä, talouskasvua ja työllisyyttä. Euroopan unionin vastatoimi 
kiihtyvälle inflaatiolle oli korkojen nostaminen ja se hidastaa voimakkaasti 
talouskasvua. Ilman talouskasvua ei nähdä lisäystä verotuloissa, ilman 
rakentamista jäävät kiinteistöveron kasvu olemattomaksi, koska verotuspohja ei 
nouse.  

 
Kaupungin tulee tehdä kaikkensa hillitäkseen omaa kustannusnousua jokaisella 
toimialalla sekä liikelaitoksella. Täytyy tehdä rohkeita päätöksiä ja muun muassa 
luopua ylimääräisestä kiinteistömassasta ja tehostaa eri toimialojen toimintoja. 

 
Lainataakan pienentäminen on seuraavan kolmen vuoden aikana todella 
haastavaa, koska valtionosuudet syövät merkittävän loven kassaan ja kaupungin 
korjausvelka katuverkostoon, vesi- ja viemäriverkostoon sekä kiinteistöihin on 
suuri. Lainataakan pitäminen vuosina 2024-2027 samalla tasolla kuin vuoden 
2023 lopussa on jo iso itsessään iso haaste.  

 
 Hangon kaupungin konserniyhtiöt 
 
 Hangon Satama 
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Yhtiö on pystynyt suhdanteista huolimatta maksamaan kaupungille osinkoa 0,5 
milj. €. Yhtiön voitonjakokelpoiset varat ovat lähes 20 miljoonaa, joten puhutaan 
vakavaraisesta yhtiöstä. Satamayhtiön investoinnit on katettu ainoastaan oman 
positiivisen kassavirran kautta. 

 
Mitä tulee konsernivalvontaan, niin yhtiön toimitusjohtaja pitää 
suhdannekatsauksen kaupunginhallitukselle säännöllisin väliajoin. 

 
 Hangon Vuokratalot 
 

Yhtiö on saanut vakautettua taloudellisen tilansa. Osa yhtiön omistamista taloista 
on myyty ja nettokäyttöaste on pysynyt hyvänä. Vapaaehtoinen velkasaneeraus 
päätettiin ja sen jälkeen yhtiö on voinut neuvotella lainat uudelleen eri tahojen 
kanssa. Yhtiön toimitusjohtaja ja hallituksen puheenjohtaja antavat 
kaupunginhallitukselle tilannekatsauksen vähintään kaksi kertaa vuodessa, jotta 
omistaja on tietoinen yhtiön sen hetkisestä tilasta. 

 
 Kiinteistö Oy Pitkäkatu 43 
 

Yhtiö sai uuden hallituksen, kun edellinen päätti erota keväällä 2024 juuri ennen 
vuosikokousta. Sen taloudellinen tila oli synkkä ja tehdyt investointikorjaukset 
eivät noudattaneet hyvää rakennustapaa. Hallitus ja toimitusjohtaja on ottanut 
suuren harppauksen kohti parempaa. Muutosprosessi kiinteistö-osakeyhtiöstä 
asunto-osakeyhtiöksi on vielä kesken. Yhtiön toimitusjohtaja ja hallituksen 
puheenjohtaja antavat kaupunginhallitukselle tilannekatsauksen vähintään kaksi 
kertaa vuodessa, jotta omistaja on tietoinen yhtiön sen hetkisestä tilasta. 

 
 Hansea DC Oy 
 

Yhtiön tavoitteet hoitaa turismi on toteutunut ja tulos pysyy hyvin lähellä nollaa, 
kuten tavoitteisiin on asetettu. Kuluvan vuoden haaste on eittämättä 
toimitusjohtajan pitkäaikainen poissaolo ja menehtyminen. Hänen korvaajan 
rekrytointi alkaa pikimmiten. Yhtiön toimitusjohtaja ja hallituksen puheenjohtaja 
antavat kaupunginhallitukselle tilannekatsauksen vähintään kaksi kertaa 
vuodessa, jotta omistaja on tietoinen yhtiön sen hetkisestä tilasta. 

 
 Konsernivalvonta 
 

Konsernivalvontaa tullaan kehittämään ja ollaan keitetty kuluvan vuoden aikana. 
Jokainen konserniyhtiö esittelee lukujaan ja tulevaisuutta kaupunginhallitukselle 
tietyin väliajoin. Taloudelliset tavoitteet ovat olleet mainittuina mutta 
painotetaan niitä vielä erikseen tulevaisuudessa.   
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Kaupungin johdolla on ollut yhtenä huolenaiheena tarpeeksi osaava hallitus. 
Tämä seikka tulee huomioida, kun kuntavaalien jälkeen jaetaan hallituspaikat 
päättäjien kesken. Omistajaohjausta ja konsernivalvontaa on lisätty, mutta vielä 
on paranneltavaa. 

 
 Tavoitteet  
 

Konsernin tavoitteet parannetaan vuoden 2025 talousarviossa. Strategiset 
tavoitteet ovat mainittuina tilinpäätöksessä ja uuden strategian myötä asetetaan 
tarkem 

 
Ehdotus Kaupunginhallitus päättää ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee 

tiedoksi kaupunginhallituksen ja sen alaisten lautakuntien vastineet 
arviointikertomuksen 2023 johdosta. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Kaupunginjohtaja Petra Ståhl. 040 135 9599 
 Kansliapäällikkö Hanna Höglund, 019 2203 212 
 V.t. konsernitalouspäälllikkö Kim Adolfsson, 040 087 3844 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
36/02.02.00/2023    
 
 Liitteet 

- arviointikertomus 2023 
- etätyösäännöt 
- sopimus etätyöstä 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tiedoksi 
kaupunginhallituksen ja sen alaisten lautakuntien vastineet 
arviointikertomuksen 2023 johdosta. 
 

Päätös    
 
Lisätiedot Kaupunginjohtaja Petra Ståhl. 040 135 9599 
 Kansliapäällikkö Hanna Höglund, 019 2203 212 
 V.t. konsernitalouspäälllikkö Kim Adolfsson, 040 087 3844 
 
Liitteet 

8 Arviointikertomus 2023 
9 Etätyösäännöt 01062022 lukien 
10 Regler för distansarbete fr o m 01062022 
11 Sopimus etätyosta / Avtal om distansarbete 01032020 
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Oheismateriaali 

Kiertokirje etätyöstä (su+ru) 2020 
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51 
Kiinteistövero 2025 
 
Kaupunginhallitus 21.10.2024 § 248  
 

Kiinteistöverolain 11. §:n mukaan kunnanvaltuusto määrää kunnan 
kiinteistöveroprosenttien suuruuden laissa säädettyjen vaihteluvälien rajoissa ja 
sadasosan tarkkuudelle vuosittain etukäteen samalla, kun se vahvistaa 
varainhoitovuoden tuloveroprosentin. Kunnan tulee ilmoittaa 
kiinteistöveroprosentit Verohallinnolle viimeistään verovuotta edeltävän vuoden 
marraskuun 17. päivänä. 
Kiinteistöveroprosentit ilmoitetaan prosentin sadasosan tarkkuudella. 
 
Kaupunginvaltuusto päätti 24.10.2023 § 54 määrätä kiinteistöveroprosentit 
vuodelle 2024 seuraavasti: 
 
Yleinen kiinteistöveroprosentti   1,30 
Vakituisten asuinrakennusten kiinteistöveroprosentti 0,45 
Muut asuinrakennukset    1,60 
Voimalaitoksen kiinteistöveroprosentti  2,30 
Rakentamattoman rakennuspaikan kiinteistöveroprosentti 3,00 
Yleishyödyllisille yhteisöille ei erikseen määrätä kiinteistöveroprosenttia 
 
Liitteenä 
- laskelma ja lisätiedot 
 
Vt. konsernitalouspäällikkö Kim Adolfsson informoi asiasta tarkemmin 
kokouksessa. 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa, että kaupunginvaltuusto määrää 
kiinteistöveroprosentit 2025 seuraavasti: 
 
Yleinen kiinteistöveroprosentti 1,30 
Vakituisten asuinrakennusten kiinteistöveroprosentti 0,45 
Muut asuinrakennukset 1,60 
Voimalaitoksen kiinteistöveroprosentti 2,30 
Rakentamattoman rakennuspaikan kiinteistöveroprosentti 3,00 
Yleishyödyllisille yhteisöille ei erikseen määrätä kiinteistöveroprosenttia 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Vt. konsernitalouspäällikkö Kim Adolfsson, 040 087 3844 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
291/02.02.00/2024    
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Liitteenä 
- laskelma ja lisätiedot 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa, että kaupunginvaltuusto määrää 
kiinteistöveroprosentit 2025 seuraavasti: 
 
Yleinen kiinteistöveroprosentti 1,30 
Vakituisten asuinrakennusten kiinteistöveroprosentti 0,45 
Muut asuinrakennukset 1,60 
Voimalaitoksen kiinteistöveroprosentti 2,30 
Rakentamattoman rakennuspaikan kiinteistöveroprosentti 3,00 
Yleishyödyllisille yhteisöille ei erikseen määrätä kiinteistöveroprosenttia 
 

Päätös    
 
Lisätiedot Vt. konsernitalouspäällikkö Kim Adolfsson, 040 087 3844 
Liitteet 

12 Veroprosentti 2025 
13 Skattesatser 2025 
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52 
Tuloveroprosentti 2025 
 
Kaupunginhallitus 21.10.2024 § 249  
  
 
 

Verotusmenettelystä annetun lain 91 a §:n mukaan kunnan tulee ilmoittaa 
seuraavan vuoden veroprosentit (tuloveroprosentti ja kiinteistöveroprosentit) 
Verohallinnolle viimeistään edeltävän vuoden marraskuun 17. päivänä. Jos 
marraskuun 17. päivä on muu kuin arkipäivä, ilmoitus tulee tehdä viimeistään sitä 
seuraavana ensimmäisenä arkipäivänä (Laki säädettyjen määräaikain 
laskemisesta 150/1930 5 §). Vuoden 2025 tuloveroprosentti ja 
kiinteistöveroprosentit tulee näin ollen ilmoittaa Verohallinnolle viimeistään 
maanantaina 18.11.2024. 
 
Vuoden 2025 alussa ennakonpidätysmenettely muuttuu. Verokortit tulevat 
voimaan heti tammikuun alusta. Muutoksella helpotetaan sekä kansalaisten että 
suoritusten maksajien verokorttien käsittelyä ja siitä aiheutuvaa työtä. Tästä 
syystä on erityisen tärkeää ilmoittaa veroprosentit määräaikaan mennessä. 
Tuloveroprosentti ilmoitetaan prosenttiyksikön kymmenyksen tarkkuudella. 
Kaupunginvaltuusto päätti 24.10.2023 §55 vahvistaa vuoden 2024 
tuloveroprosentiksi 9,10.  
 
Liitteenä taulukko jossa ilmenee miten verokertymä kasvaa tai pienenee 
tuloveroprosentin muuttuessa.  
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa, että kaupunginvaltuusto vahvistaa tuloveroprosentin 
9,10:ksi vuonna 2025. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Vt. konsernitalouspäällikkö Kim Adolfsso, 040 087 3844 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
291/02.02.00/2024    
 

Liitteenä taulukko jossa ilmenee miten verokertymä kasvaa tai pienenee 
tuloveroprosentin muuttuessa.  
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa, että kaupunginvaltuusto vahvistaa 
tuloveroprosentin 9,10:ksi vuonna 2025. 
 

Päätös    
 
Lisätiedot Vt. konsernitalouspäällikkö Kim Adolfsso, 040 087 3844 
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Liitteet 

14 Veroprosentti 2025 
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53 
Vastaus valtuutettujen Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin ym. aloitteeseen opiskelijoille tarjottavasta 
lounaslaatikosta ylioppilaskirjoituksiin 
 
SIV 04.09.2024 § 77  
  
*/* Kaupunginvaltuutetut Ville Ekroos ja Edvard Lindfors ovat jättäneet 11.6.2024 § 

36, diaarinumero 317/2024, valtuustoaloitteen opiskelijoille tarjottavasta 
lounaslaatikosta ylioppilaskirjoituksiin (liite). Normaalin koululounaan sijaan, voisi 
Hanko tarjota opiskelijoille lounaslaatikon, jonka he voivat ottaa mukaan 
ylioppilaskirjoituksiin. 
 
Sivistystoimen johtaja on keskustellut asiasta ruokahuollon palvelupäällikön 
kanssa ja molemmat pitävät ehdotusta, että opiskelijoille tarjottaisiin 
lounaslaatikoita ylioppilaskirjoituksiin, myönteisenä. Lounaslaatikko kokeilun 
perusteluna on muun muassa se, että opiskelijat voivat keskittyä kirjoituksiin, 
sekä että ruokaa ei valmistettaisi turhaan. Kokeilu ei myöskään lisäisi 
kouluruokailun kustannuksia. 
 
Opiskelijat ilmoittavat etukäteen kiinnostuksesta lounaslaatikkoon ja valmiudet 
ovat olemassa tarjota lounaslaatikoita jo syksyn ylioppilaskirjoituksiin kokeiluna. 
Lounaslaatikoiden sisältö voi vaihdella joka kerta. 
 
Nuorisoraati tukee myös ehdotusta tarjota lounaslaatikoita ylioppilaskirjoituksiin. 
 
Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta antaa kaupunginhallitukselle yllä olevan tekstin lausuntonaan 
Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin aloitteeseen opiskelijoille tarjottavasta 
lounaslaatikosta ylioppilaskirjoituksiin. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 
 
Kaupunginhallitus 16.09.2024 § 215  
  

Liite 
- Valtuutettujen Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin ym.  aloite 
 
Kaupunginhallitus katsoo sivistyslautakunnan vastauksen riittäväksi ja ehdottaa, 
että aloite todetaan loppuun käsitellyksi. 
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Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa että, kaupunginvaltuusto toteaa valtuutettujen Ville 
Ekroosin ja Edvard Lindforsin aloitteen opiskelijoille tarjottavasta lounaslaatikosta 
ylioppilaskirjoituksiin loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
317/00.01.06/2024    
 
 

Liite 
- Valtuutettujen Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin ym.  aloite 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa että, kaupunginvaltuusto toteaa valtuutettujen 
Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin aloitteen opiskelijoille tarjottavasta 
lounaslaatikosta ylioppilaskirjoituksiin loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös    
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 
Liitteet 

15 Valtuustoaloite; Lounaslaatikko ylioppilaskirjoituksiin / Lindfors, Ekroos 
ym. 
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54 
Vastaus valtuutettu Birgitta Granin ym. aloitteeseen mahdollisen toisen asteen koulutuksen 
maksuttomuuden rajoittamisesta 
 
SIV 04.09.2024 § 78  
  
*/* Valtuutettu Birgitta Gran on, 14.5.2024, §23, diaarinumero 271/2024, tehnyt 

aloitteen (liite) toisen asteen koulutuksen mahdollisesta maksuttomuuden 
rajoittamisesta. Gran mainitsee aloitteessa että hallitus suunnittelee laajennetun 
oppivelvollisuuden rajaamista, niin että maksuttomuus päättyy sen 
kalenterivuoden loppuun, jonka kuluessa opiskelija täyttää 18 vuotta. Tämä 
vaikuttaisi perheisiin, joilla ei ole mahdollisuuksia tukea taloudellisesti lapsiensa 
opintoja, sosiaaliturvan heikentyessä. 
 
Laajennettu oppivelvollisuus ja sen myötä maksuttomat toisen asteen opinnot 
astuivat voimaan vuonna 2021. Laajennuksen tavoitteena oli, että jokainen 
peruskoulun päättävä nuori suorittaa toisen asteen koulutuksen. 
 
Hallitus on vain muutaman vuoden jälkeen rajaamassa oppivelvollisten 
maksuttomat oppimateriaalit sen kalenterivuoden loppuun, jonka kuluessa 
opiskelija täyttää 18 vuotta. Samalla myös ylioppilaskirjoitukset tulevat 
maksullisiksi, jos abiturientti on tullut täysi-ikäiseksi edellisen vuoden loppuun 
mennessä. Ehdotettu muutos astuisi voimaan vuonna 2025. 
 
Hangossa järjestetään ainoastaan lukiokoulutusta toisen asteen 
koulutusmuotona. Kustannukset maksuttomista oppimateriaaleista olivat Hangon 
kaupungille, vuonna 2023, noin 60.000 euroa. Valtio tukee kuntia maksuttomasta 
toisen asteen koulutuksen kustannuksista valtionosuuksilla. 
 
Jos toisen asteen oppivelvollisten maksuttomat oppimateriaalit rajataan sen 
kalenterivuoden loppuun, jonka kuluessa opiskelija täyttää 18 vuotta, tarkoittaa 
se Hangon, yli 18 vuotiaille lukiolaisille, noin 100 – 150 euroa/opiskelija, yhteensä 
noin 3.000 - 5.000 euroa. Tämän lisäksi tulee kustannuksia ylioppilaskirjoituksista, 
arviolta noin 200 euroa/opiskelija, yhteensä noin 6.000 - 7.000 euroa. 
Kaupungille kustannukset olisivat noin 9.000 – 12.000 euroa per vuosi. 
 
Mahdollisen päätöksen seurauksena toisen asteen maksuttomuus päättyisi 
kesken opintojen. Tämä asettaa opiskelijat haastavaan ja eriarvoiseen 
tilanteeseen. Kaikilla perheillä ei ole mahdollisuutta tukea nuoren opintoja 
taloudellisesti. Hangon kaupungin pitäisi, jos mahdollinen maksuttomuus 
rajataan, jatkossakin tukea lukion opiskelijoita, tarjoamalla maksutonta 
oppimateriaalia, sekä tukea heitä ylioppilaskirjoitusmaksuissa, jotta opiskelijat 
voivat suorittaa opintojaan loppuun. 
 

 Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
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Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta antaa kaupunginhallitukselle edellä mainitun tekstin 

lausuntonaan valtuutettu Birgitta Granin aloitteeseen toisen asteen koulutuksen 
mahdollisesta maksuttomuuden rajoittamisesta. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 
Kaupunginhallitus 16.09.2024 § 216  
  

Liite 
- valtuutettu Birgitta Granin ym. aloite 
 
Kaupunginhallitus katsoo sivistyslautakunnan vastauksen riittäväksi ja ehdottaa, 
että aloite voidaan katsoa loppuun käsitellyksi. 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa,  että kaupunginvaltuusto toteaa valtuutettu Birgitta 
Granin aloitteeen toisen asteen koulutuksen mahdollisesta maksuttomuuden 
rajoittamisesta loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
271/00.01.06/2024    
 

Liite 
- valtuutettu Birgitta Granin ym. aloite 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa,  että kaupunginvaltuusto toteaa valtuutettu 
Birgitta Granin aloitteeen toisen asteen koulutuksen mahdollisesta 
maksuttomuuden rajoittamisesta loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös    
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
Liitteet 

16 Valtuustoaloite; Maksuttoman toisen asteen koulutuksen jatkaminen / 
Birgitta Gran ym. 
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55 
Vastaus RKP:n valtuustoryhmän aloitteeseen Unicefin lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöön otosta 
 
SIV 04.09.2024 § 79  
  
*/* RKP:n valtuustoryhmä on jättänyt aloitteen 12.6.2018 § 16 (liite), diaarinumero 

359/2024, että kaupungin tulisi selvittää mahdollisuus ottaa käyttöön Unicefin 
lapsiystävällinen kunta -malli. Lapsiystävällinen kunta on työkalu, jota Unicef 
tarjoaa kunnille ja se perustuu YK:n lapsen oikeuksien sopimukseen ja Unicefin 
kansainväliseen Child Friendly Cities -malliin. Malli auttaa kuntia huomioimaan 
paremmin lasten hyvinvointia toiminnassaan. 

 Kunnalle voidaan myöntää tunnustus Lapsiystävällinen kunta noin kahden 
vuoden kehittämistyön jälkeen. Kunnan tulee koota koordinointiryhmä, joka 
muun muassa koostuu edustajista kunnan eri osastoilta, nuorisoraadista, 
päättäjistä ja kolmannelta sektorilta. 

 Lapsiystävällinen kunta -mallin työvaiheet ovat: 

 1. Mallin hakeminen 

   Ensimmäisessä vaiheessa kunta hakee malliin Unisefin ohjeistuksen 
  mukaisesti ja kokoaa lapsiystävällinen kunta -koordinointiryhmän. Kun 
  kunta on hyväksytty malliin mukaan, kunta ja Unicef allekirjoittavat 
  sopimuksen yhteistyöstä. 

 2. Lapsen oikeuksiin tutustuminen 

   Toisessa vaiheessa kunta tutustuu lapsen oikeuksiin. Kunnan  
  Lapsiystävällinen kunta -koordinointiryhmä käy läpi Unicefin tarjoaman 
  aikuiskoulutuksen ja tutustuu teemapaketteihin, jotka käsittelevät 
  lapsen oikeuksia kunnan näkökulmasta. 

 3. Nykytilan kartoitus 

   Kolmannessa vaiheessa kunta tekee kartoituksen lapsiystävällisyytensä 
  nykytilasta. Kartoitus pohjautuu lasten kokemustietoon, mallin  
  lapsenoikeusindikaattoreihin ja kunnassa jo olemassa olevaan tietoon 
  lasten hyvinvoinnista. 

 4. Tavoitteet ja toimintasuunnitelma 

   Neljännessä vaiheessa kunta määrittää Lapsiystävällinen kunta -työnsä 
  tavoitteet ja toimenpiteet eli laatii toimintasuunnitelman nykytilan 
  kartoituksen tulosten pohjalta. Unicefin hyväksyttyä  
  toimintasuunnitelman, kunta alkaa toteuttaa sitä. 

 5. Seuranta, arviointi ja tunnustus 
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   Viidenteen vaiheeseen kuuluvat Lapsiystävällinen kunta -työn seuranta, 
  arviointi ja Lapsiystävällinen kunta -tunnustuksen myöntäminen. 
  Seuranta tapaamisissa kunta ja Unicef tarkastelevat yhdessä  
  kehittämistyön etenemistä. Arviointitapaamisissa käydään läpi työn 
  tulokset. Kun Lapsiystävällinen kunta -työn aloituksesta on kulunut kaksi 
  tai neljä vuotta, Unisef voi myöntää kunnalle Lapsiystävällinen kunta -
  tunnustuksen, mikäli työ on edennyt mallin kriteerien mukaan.  
  Tunnustuksen jälkeen kunta jatkaa lapsiystävällisyyden kehittämistä 
  mallin mukaisesti yhdessä Unicefin kanssa. 

 Hangossa on otettu käyttöön sekä sivistyslautakunnassa, että 
kulttuurilautakunnassa, päätöksenteon valmistelun työkaluna 1.1.2021 alkaen, 
lapsivaikutusten arviointi (LAVA). Kaupunki osallistui vuosina 2017 – 2018 
alueelliseen projektiin, muun muassa lapsiystävällisen hallinnon toimintamallien 
kehittämisessä. Projektin tiimoilta Hangon kaupungin virkamiehille ja päättäjille 
järjestettiin workshop toukokuussa 2018. 

 Lapsivaikutusten arviointi kiinnittää huomion suurempaan kokonaisuuteen kuin 
yksittäisiin tavoitteisiin: miten ehdotus vaikuttaa lapsen hyvinvointiin, 
ihmissuhteisiin, oppimiseen, terveyteen, vapaa-aikaan jne. Esimerkiksi 
varhaiskasvatusta koskevissa päätöksissä on tärkeää tunnistaa sekä toiminnan 
pedagogiset tavoitteet, näkökulmat lasten aikuis- ja kaverisuhteissa, että 
näkökulmat perheiden arjen joustavuudessa. 

 Unicefin lapsiystävällinen kunta -ohjelmaan osallistuminen vaatii oikeita 
resursseja. Raaseporin kaupunki osallistui ohjelmaan vuosina 2015 – 2020, mutta 
päätti, etteivät he jatka muun muassa, koska ohjelma oli muuttunut laajemmaksi 
ja kriteerit tiukemmiksi. 

 Unicefin kriteerien pohjana on ajatus, että lasten tulee olla osallisempia heidän 
arkeaan koskevissa kysymyksissä ja päätöksissä ja että heidän oikeutensa tulisivat 
näkyvämmäksi. Hangossa toimii aktiivinen Nuorisoraati, jonka mielipiteet otetaan 
huomioon laadittaessa erilaisia päätöksiä. Kaikissa Hangon kouluissa on oppilas- 
tai opiskelijakunnat mukana projektissa, jossa nuorten kiinnostuksia kartoitetaan. 
Kaupungissa on ollut jo vuosia poikkihallinnollinen työryhmä, joka käsittelee 
lasten ja nuorten hyvinvointia koskevia kysymyksiä (HyVä -ryhmä). Lasten ja 
nuorten hyvinvointia korostetaan myös kaupungin strategiassa, vuosille 2022 – 
2025. 

 Kunta voi ja sen pitää toimia lapsiystävällisesti, vaikka se ei profiloituisi Unicefin 
kriteerien mukaan. 

 Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta antaa kaupunginhallitukselle ylläolevan tekstin lausuntona 
RKP:n valtuustoryhmän aloitteeseen, mahdollisuudesta selvittää Unicefin 
lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöön ottamisesta kaupungissa. 
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Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 
Kaupunginhallitus 16.09.2024 § 217  

 
Liite 
- RKP:n valtuustoaloite 

  
Kaupunginhallitus katsoo sivistyslautakunnan vastauksen riittäväksi ja ehdottaa, 
että aloite todetaan loppuun käsitellyksi. 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa, että kaupunginvaltuusto toteaa RKP:n 
valtuustoryhmän aloitteen mahdollisuudesta selvittää Unicefin lapsiystävällinen 
kunta -mallin käyttöön ottamisesta kaupungissa loppuun käsitellyksi. 

 
 
Asian käsittely Keskustelun aikana kaupunginjohtaja muutti ehdotustaan kuulumaan 

seuraavasti:  
 

Kaupunginhallitus ehdottaa, että kaupunginvaltuusto päättää todeta 
sivistyslautakunnan aloitteeseen antaman vastineen riittäväksi, ja ettei Unicefin 
lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöönoton selvittämistä jatketa pidemmälle.  
 
Lisäksi  kaupunginvaltuusto toteaa RKP:n valtuustoryhmän aloitteen loppuun 
käsitellyksi. 

  
Keskustelun aikana Jaana Pulkkinen ehdotti, että Unicef lapsiystävällinen 
kuntamalli otetaan käyttöön kaupungissa. Ehdotus raukesi kannattamattomana.  

 
Päätös Kaupunginhallitus päätti kaupunginjohtajan muutetun ehdotuksen mukaan. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 
Kaupunginvaltuusto 29.10.2024       
359/00.01.06/2024    
 

Liite 
- RKP:n valtuustoaloite 
 

Ehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa, että kaupunginvaltuusto päättää todeta 
sivistyslautakunnan aloitteeseen antaman vastineen riittäväksi, ja ettei 
Unicefin lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöönoton selvittämistä jatketa 
pidemmälle.   Lisäksi  kaupunginvaltuusto toteaa RKP:n valtuustoryhmän 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 
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Päätös    
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
Liitteet 

17 Aloite Unicefin lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöön otosta 
 


